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پورابراهیمی مطرح کرد؛
پیشنهاد راه اندازی نمایشگاه 

دائمی فرش در کرمان
مجلس  در  راور  و  کرمان  نماینده  اقتصاد:  گروه 
بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  نشست  در 
خصوصی با موضوع مسائل فرش گفت: »درخواست 
ما از استاندار محترم این است که در مرکز استان 
ایجاد  برای  تجاری  مرکزی  و  متمرکز  جایگاهی 
تا  باشیم  داشته  کرمان  فرش  دائمی  نمایشگاه 
هرکسی به کرمان سفر می کند از آن بازدید کند«.

کرد:  اظهار  همچنین  پورابراهیمی  محمدرضا 
»در زمینۀ صادرات فرش کشورهای هدف مشخص 
است. حاضریم سفرای کشورهایی که می توانند به 
برگزاری نمایشگاه فرش ما کمک کنند و همچنین 
کمیسیون  به  را  کشورها  این  در  ایران  سفرای 
اتاق  بین  تفاهم نامه ای  تا  کنیم  دعوت  اقتصادی 
امضا  کشورها  این  و  کرمان  استانداری  و  کرمان 

شود«.
به گزارش استقامت، وی در این نشست که 30 
شهریورماه برگزار شد، همچنین پیشنهاد برگزاری 
را  امسال  دی ماه  تا  کرمان  فرش  ملی  جشنواره 

مطرح کرد.
کرد:  بیان  اظهاراتش  از  دیگری  بخش  در  وی 
»در جلسۀ که به تازگی داشتیم، نرخ تثبیت تعهدات 
صادرکنندگان براساس نرخ توافقی در مصوبات آمد. 
هر صادرکننده فرشی که در این زمینه مشکل دارد 
باشد به  اگر به صورت فردی هم قرار  مراجعه کند. 

مشکل رسیدگی می کنیم«. 
وی اظهار کرد: »در زمینۀ مالیات هم کارگاه ها 
و مجموعه ها اگر مشکلاتی دارند دارد آماده هستیم 

کمک کنیم تا رفع شود«.
بیمه  خصوص  »در  کرد:  اضافه  پورابراهیمی 
و  خویش فرما  که  ساختاری  تا  داریم  آمادگی  هم 

خودفرما بوده را به بیمۀ کارگاهی تبدیل کنیم«.

رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق 
کرمان خبر داد؛

توقف محموله های صادراتی 
پسته در مرزهای کشور

گروه اقتصاد: رئیس کمیسیون توسعه صادرات 
انجام  و  استاندارد  لزوم  به  اشاره  با  کرمان  اتاق 
برای  آفلاتوکسین  مانند  آزمایش ها  یکسری 
را  صادرات  مسئله  »این  گفت:  پسته،  صادرات 
متوقف کرده و در حال حاضر برخی محموله های 
انجام  دلیل  به  کشور  مرزهای  در  صادراتی 

آزمایش ها 7 روز متوقف شده اند«.
اینکه  به  اشاره  با  محمدمیرزائیان  محمدعلی 
فقط صادرات پسته به اتحادیه اروپا ملزم به داشتن 
استاندارد مربوط به آفلاتوکسین است، افزود: »چرا 
وقتی کشورهایی مانند روسیه، ترکیه و کشورهای 
آسیای میانه از ما نتایج آزمایش هایی مانند میزان 
باید  نمی خواهند  را  محصول  در  آفلاتوکسین 
از  و  سختگیری  موضوع  این  به  نسبت  کشور  در 

صادرات آن جلوگیری شود؟«.
اجباری  استاندارد  ادامه داد: »اگر موضوع  وی 
امسال  برای صادرات پسته حل نشود، پسته های 
صادر نمی شوند و قیمت پسته نیز به شدت کاهش 

خواهد یافت«.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی کرمان، 
محمدمیرزائیان  در پیش جلسۀ ستاد عالی پسته 
مشتریان  حاضر  حال  »در  کرد:  بیان  همچنین 
و  هستند  ایران  پسته  خریدار  و  متقاضی  چینی 
ارزی  تعهدات  و  بازرگانی  کارت های  وضعیت  اگر 
تعیین تکلیف نشود، صادرکنندۀ معتبر و خوشنام 

نمی تواند پسته را صادر کند«.
برای  می شود  »پیشنهاد  کرد:  خاطرنشان  وی 
برگزاری نشست ستاد عالی پسته کشور، استاندار 
مرکزی،  بانک  از  مکتوب  درخواستی  کرمان طی 
خواستار برگزاری جلسۀ مربوط به تعهدات ارزی 
پسته شود و نمایندگان همۀ استان های پسته خیز 

نیز در این جلسه حضور داشته باشند«. 

خبر

رئیس انجمن خرمای ایران خبر داد؛
پیش بینی تولید یک میلیون و 

۳۰۰ هزار تن خرما
گروه اقتصاد: رئیس انجمن خرمای ایران با بیان 
همه  وجود  با  امسال  می شود  بینی  پیش  اینکه 
ناملایمت های جوی و آفات به طور متوسط حدود 
یک میلیون و 300 هزارتن خرما در کشور تولید 
شود، گفت: »این میزان تولید برای مصرف داخل و 

حتی صادرات کفایت می کند«.
»امیدواریم  کرد:  اضافه  فرخی  رشید  محسن 
نقص های  تا  بیندیشد  تمهیداتی  امسال  دولت 
از تصمیمات خلق الساعه  و  بخش صادرات جبران 
نیز جلوگیری شود که بتوانیم 30 درصد از میزان 
تولیدات را صادر کنیم و ارزآوری خوبی برای کشور 

داشته باشیم«.
تا  این که سال گذشته حدود 300  بیان  با  وی 
اگر  که  داشتیم  خرما  صادرات  دلار  میلیون   3۵0
ممنوعیت صادرات وجود نداشت این عدد بالاتر هم 
هستیم  این  شاهد  »متاسفانه  داد:  ادامه  می رفت، 
که در فصل های پرمصرف، ممنوعیت صادرات خرما 
در دستور کار خود قرار می گیرد. این ممنوعیت ها 
باعث می شود که بازارهای جهانی خود را از دست 
بدهیم. همانطور که تاکنون بخشی از بازارهای خود 
را در دنیا از دست  داده ایم. همچنین تصمیمات آنی 

اعتماد مشتریان خارجی را به ما کم می کند«.
ایران  خرمای  انجمن  رئیس  ایسنا،  گزارش  به 
فصل های  در  می توان  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در 
پرمصرف بازار خرما را مدیریت کرد، گفت: »عرضۀ 
از  یکی  مختلف  شهرهای  بازار  در  خرما  مستقیم 

راه های کنترل قیمت  است«.
مساعدت  »با  کرد:  خاطرنشان  همچنین  وی 
بانک مرکزی قرار بر این شده که مشکلات بازگشت 

ارز حاصل از صادرات مرتفع شود«. 

پیش بینی هواشناسی کشور از پاییز و 
زمستان؛

بارش ها در نیمۀ جنوبی کشور 
افزایش می یابد

و  پیش بینی  ملی  مرکز  رئیس  جامعه:  گروه 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا دربارۀ احتمال 
وقوع بارش های بیش از حد نرمال طی نیمۀ دوم 
با  فصلی  »پیش بینی های  گفت:   کشور  در  سال 
تا 70 درصدی  و صحت ۶0  است  احتمال همراه 
پاییز و  بارش  دارد ولی نقشه ها نشان می دهد که 
نظیر  مناطق  برخی  در  و  نرمال  حد  در  زمستان 
بارش  بود.  خواهد  نرمال  از  بیش  زاگرس  حاشیۀ 
این  در  و  بازمی گردد  بلندمدت  میانگین  به  نرمال 
کم بارشی  و  خشکسالی  پیاپی  سال  سه  راستا 
داشتیم و امسال انتظار داریم بارش پاییز و زمستان 

به اندازۀ میانگین بلندمدت باشد«.
اقلیمی  به سناریوهای  اشاره  با  صادق ضیاییان 
جای  بد  و  خوب  طیف  در  که  کشور  آیندۀ  برای 
خاصه  کشور  از  بخش هایی  »در  افزود:  می گیرد، 
تعابیر  ولی  افزایش می یابد  بارش  نیمۀ جنوبی  در 
یا  چراکه  نیست،  درست  بعضا  مطرح شده  خبری 
بارش ها  یا  است  مخرب  و  فصل  از  خارج  بارش ها 
بارش های  که  درحالی ست  این  سیل آساست. 
معمول نیز به صورت پیوسته است و باعث می شود 
و  گیرد  فزونی  منابع  و  باشیم  داشته  را  آب  نفوذ 
سدها نیز به خوبی پر شود ولی بارش های افزایش 
اقلیم، یکباره به صورت سنگین  اثر تغییر  یافته در 
و  می رود  هدر  روان آب،  به صورت  و  داده  رخ 
به  اشاره  با  وی  ایسنا،  گزارش  به  مشکل زاست«. 
فزونی  و  اقلیم  تغییر  سناریوهای  در  دما  افزایش 
گرفتن خشکسالی گفت: »پر بارشی که به معنای 
خوب بودن منابع آب است اتفاق می افتد و لذا در 

اثر افزایش دما تبخیر آب هم رخ می دهد«.
 رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
قطع  »به  کرد:  خاطرنشان  هوا  وضع  مخاطرات 
 ۱۵ کوتاه مدت  پیش بینی های  به  نسبت  نمی توان 
روزه اظهارنظر کرد در این شرایط بازۀ طولانی مدت 
قطعیت کمتری هم دارد و وقتی دربارۀ ماه و فصل 
سخن می گوییم، پیش بینی ۶0 تا 70 درصدی در 

نظر گرفته می شود«. 

خبر

از  که  قالی کرمان  افول  اقتصاد:  گروه 
سال ها پیش آغاز شده، به اذعان بسیاری 
این  از مقامات دولتی و فعالان خصوصی 
که  آن چنان  دارد  ادامه  همچنان  بخش 
برخی کارشناسان این هشدار را می دهند 
که ممکن است قالی بافی نیز به سرنوشت 

شال بافی کرمان مبتلا و نابود شود. 
و  دانشگاه  استاد  ـ  سیستانی  عقیل 
همیشه  »کرمان  که  می گوید  پژوهشگر 
برخی  در  و  اصلی  قطب  چهار  از  یکی 
ایران  در  فرش بافی  قطب  اولین  مقاطع 
بین  در  امروز حتی  اما  بوده  دنیا  و حتی 
استان های کشور جزو آخرین ها هستیم«.

صنعت  ـ  هنر  این  صادرات  و  تولید 
پرسابقه با چالش های گوناگونی دست به 

گریبان است.
بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای   
خصوصی نودمین جلسۀ خود را به بررسی 
مسائل مربوط به فرش اختصاص داد. در 
این جلسه که استاندار کرمان، رئیس کل 
کرمان،  اتاق  رئیس  استان،  دادگستری 
معاون اقتصادی استاندار، مدیرکل صمت 
دولتی  مدیران  از  دیگری  جمع  و  استان 
داشتند،  حضور  فرش  دست اندرکاران  و 
فرصتی فراهم شد تا برخی از فعالان این 
بیان  را  خود  مطالبات  و  مشکلات  بخش 

کنند. 
فعالان  که  قابل تامل  نکات  از  یکی 
جلسه  این  در  استان  فرش  خصوصی 
مطرح کردند مربوط به صادرات فرش بود 
که زندی، مسئول اتحادیه فرش دستباف 
رفسنجان و تولیدکننده و فروشنده فرش 
دربارۀ آن گفت: »فرش های دستبافی که 
کهنه ای  فرش های  می شود  صادر  الان 
می کنند!«.  صادر  افغانستانی ها  که  است 
فعالان  دیگر  از  »هروی«  که  موضوعی 
فرش نیز آن را تایید کرد. هروی همچنین 
یادآور شد که برای فروش فرش در داخل 

کشور هم با مشکل مواجهند. 
او با تاکید بر اینکه باید در شهر کرمان 
گفت:  باشیم،  داشته  فرش فروشی  راستۀ 
خود  به  حداقل  بتوانیم  باید  کرمان  »در 

کرمانی ها فرش بفروشیم«.
رئیس اتحاد ـ  اشرف  محسن 

و  مس   ، ف ستبا د ش  فر صنف  یه 
که  کرد  اعلام  صنایع دستی کرمان نیز 
صادرات فرش کرمان به دلیل نبود خدمات 
در  فرش  نهایی  آماده سازی  به  مربوط 
انجام  استان ها  سایر  گمرکات  از  کرمان، 

می شود.
نشست  این  در  استقامت،  گزارش  به 
اشرف  شد،   برگزار  شهریورماه   30 که 
همچنین یادآور شد: »در سال 94 شورای 
دستباف  فرش  دربارۀ  مصوباتی  گفت وگو 

داشت که هیچ کدام اجرا نشد«.
صادرات  به  اشاره  با  سپس  او 
افزود:  استان ها  دیگر  از  کرمان  فرش 
استان  در  فرش  نمونۀ  »صادرکنندگان 
داریم ولی صادرات خود را از تهران انجام 

می دهند«.
وی ادامه داد: »یکی دیگر از مشکلاتی 
که داریم مربوط به مالیات است. در حالی 
معاف  دستباف  فرش  تولیدکنندگان  که 
از مالیات هستند ولی تولیدکنندگانی که 

فروشگاه دارند وقتی در حجره و فروشگاه 
مالیات  باید  می فروشند  را  فرش  خود 

بدهند«.
قالی بافان  بیمۀ  را  دیگر  چالش  اشرف 
تراکم  دلیل  »به  داد:  توضیح  و  کرد  ذکر 
گذشته  سال   30 در  دولت  بدهی های 
از  را  جدیدی  بیمه شدۀ  اجتماعی  تامین 
روستایی  بیمه  نمی کند.  قبول   9۵ سال 
مورد  چندان  اما  شده  معرفی  عشایری  و 

استقبال قرار نگرفته است«. 
صادرات از دست رفته

اتحادیه  مسئول  زندی،  ادامه،  در 
فرش دستباف رفسنجان و تولیدکننده و 
فرش های  صادرات  به  اشاره  با  فروشنده 
اظهار  افغانستانی ها  توسط  کرمان  کهنۀ 
باخبر شدیم،  این موضوع  از  کرد: »وقتی 
خواستیم خودمان بازار را به دست بگیریم، 
این  نمی شود.  ولی  رفتیم  جلو  جایی  تا 
فرش ها را از مرز پاکستان عبور می دهند 
و ما برای عبور با مشکل مواجهیم و حتی 

تهدید هم می شویم«.
بخش  »در  کرد:  بیان  سپس  وی 
در  رفسنجان  شهرستان  فرش بافی 
کشکوئیه و نوق و داوران و دره جوز و خود 
شهر رفسنجان حدود دو هزار بافنده داریم 
این  از  دارند.  کارت  آن ها  نفر   ۱000 که 
یزد زحمت  برای  نفر  نفر ۱8۶0  دو هزار 

می کشند و فرش می بافند«.
زندی ادامه داد: »باید فرشبافی کرمان 
انجام  استان  در  فرش  تولید  و  یابد  رواج 

شود«.
وی اظهار کرد: »از گذشته تا الان همۀ 
دارند.  فرش  امانت فروشی  فروشندگان 
یعنی بافنده فرش را به ما می دهد و ما با 
درصدی آن را برای فروش ارائه می کنیم. 
که  فرش  فروش  از  درصدی  به  نسبت 
مالیات  همه  این  نیست  ما  حق  داریم، 

بپردازیم«. 
رکود در فروش 

بخش  فعالان  از  دیگر  یکی  ـ  هروی 
فرش استان کرمان گفت: »می گویید چرا 
صادرات فرش انجام نمی شود؟ یک دلیل 
این است که ما از سلیقۀ دنیا دور افتادیم و 

سلیقۀ دنیا را نمی شناسیم«.
را  ما  کهنۀ  فرش  اینکه  بیان  با  وی 
افزود:  افغانستانی ها دارند صادر می کنند، 
الان تحریم رفع شود  اگر  »فکر می کنید 
کسی آن سوی مرز ایستاده فرش بخرد؟«.

هم  داخل  در  »فروش  داد:  ادامه  وی 
مشکل دارد. در فروش فرش چه انگیزه ای 
قبل  روز  چند  کردیم؟  ایجاد  مردم  برای 
یک قالی به یک ورزشکار دادند و گفتند 
این  آیا  دارد.  قیمت  تومان  میلیارد  چهار 
به  را  قیمتی  کاذب  به طور  دارد؟  واقعیت 
جرات  کسی  و  می دهند  نسبت  فرش 

نمی کند سراغ آن بیاید«.
هروی بیان کرد: »ما یک راستۀ فرش 

در کرمان نداریم«.
او گفت: »سال 93 نمایشگاهی برگزار 
شد، بعد از آن کسی سراغی از نمایشگاه ها 

گرفت؟«.
رئیس  به  خطاب  فرش  فعال  این 

تولید  »در  کرد:  اظهار  استان  دادگستری 
انگار  که  است  گونه ای  به  شرایط  فرش 
با  مقدم  خط  در  سرباز  یک  می خواهند 
اسلحۀ خصوصی خودش بجنگد. اگر پیروز 
باخت  اگر  و  می گویند  آفرین  او  به  شد، 

می گویند مشکل خودش است!«.
املاک   99 سال  »از  افزود:  او 
تولیدکنندۀ فرش یک بار به عنوان وثیقه 
و یک بار توقیف و یک بار تملیک در گرو 
بانک هاست. هفت سال تولیدکنندۀ فرش 
در دادگاه ها تلاش می کند که اثبات کند 

دارند از او سود پلکانی می گیرند«.
بتوانیم  باید  کرمان  »در  داد:  ادامه  او 
حداقل به خود کرمانی ها فرش بفروشیم«. 
فروش  باید  اینکه  بر  تاکید  با  هروی 
کرد:  اظهار  یابد،  افزایش  داخل  در  فرش 
»سال 94 در جلسه ای با حضور استاندار 
راستۀ  ناصریه  خیابان  در  گفتیم  وقت 
داده  و مشوق هم  راه اندازی  فرش فروشی 
خوبی  فروشگاه  هرکس  مثلا  که  شود 
ایجاد کرد، معافیت مالیاتی در یک دورۀ 
چند ساله داشته باشد، گفتیم شهرداری 
راه اندازی  فرش  فروشگاه  که  کسی  از 
بانک های  گفتیم  نگیرد،  عوارض  می کند 
خیابان ناصریه را شعبه فرش کنیم همۀ 
برای آن کاری  اما  این موارد مصوب شد 

انجام ندادند«.
وی گفت: »حالا اینکه 72 هزار بافنده 
در استان بیمه شود چه مشکلی از فروش 

فرش رفع می شود؟«.
ضرورت برنامه ریزی

دکتر عقیل سیستانی ـ استاد دانشگاه، 
فعال صنعت فرش و تحلیل گر و پژوهشگر 
نیز در این نشست، در بخشی از اظهاراتش 
با بیان اینکه داستان فرش کرمان داستان 
عجیبی است، گفت: »فرش کرمان تا چند 
برند و  دهه قبل جایگاه خاصی در حوزۀ 
تجارت و فروش و تولید داشت، امروز اما 
در همۀ بخش ها هم نمایش زنجیرۀ ارزشی 
گذشته و هم زنجیرۀ تولید و هم فروش و 

صادرات دچار مشکل است«.
وی افزود: »نگرانی ما این است آیندۀ 
فرش کرمان به فرجام شالبافی و ترمه بافی 

برسد«.
فرش  کنونی  »وضعیت  داد:  ادامه  وی 
جالب  کشور  استان های  بین  در  کرمان 
همیشه  گفت  می توان  دورانی  در  نیست. 
برخی  در  و  اصلی  قطب  چهار  از  یکی 
ایران  در  فرشبافی  قطب  اولین  مقاطع 
بین  در  امروز  ولی  بودیم  دنیا  حتی  و 
هستیم  آخرین ها  جزو  کشور  استان های 

که جای تاسف دارد«.
وی گفت: »براساس آمار سازمان صمت 
در حال حاضر 72 هزار هنرمند بافنده در 
کل استان داریم. ۵0 هزار و ۵00 نفر از 
بافندگان کارت قالی بافی دارند و حدود ۱۵ 
هزار نفر بیمه قالی بافی و سه هزار نفر بیمه 

عشایری و روستایی دارند«.
سیستانی در بخش دیگری از اظهاراتش 
برخی از مهم ترین چالش های فرش کرمان 
را برشمرد که از جملۀ آن به عدم وجود 
برای حفظ  استان  موزه های تخصصی در 
و  گذشته  اصالت های  وترویج  نمایش  و 
عدم جمع آوری و حفظ منتخبی از آرشیو 
در  نمایش  برای  قدیمی  آنتیک  تولیدات 
موزه اشاره کرد و افزود: »متاسفانه حتی 
پنج فرش از گذشته درخشان فرش استان 

را حفظ نکرده ایم«.
اکسیر  »هیچ  کرد:  تصریح  وی سپس 
جادویی برای رفع مشکلات کنونی فرش 
وجود ندارد و تنها با برنامه ریزی و تلاش 
می توانیم کمک کنیم حداقل شرایط فعلی 
را حفظ کنیم و با عزم جدی و با کمک 
سکان دار  مهم ترین  که  خصوصی  بخش 

حوزه فرش است آن را رونق بدهیم«.  

فرش کرمان در پایین ترین رتبۀ کشوری!
در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مطرح شد؛

 قرار بود در خیابان ناصریه راستۀ فرش فروشی راه اندازی شود!

 فرش بافی کرمان از سلیقۀ دنیا دور افتاده است


